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Čeká menzy a koleje revoluce?
Několik velkých změn ve fungování menz a kolejí je připraveno a blíží se
jejich schválení a následné uvedení do života.

Vedení univerzity předložilo Akademickému senátu návrh "optimalizace
provozu menz", jenž má dvě hlavní části. V první části jsou vyjmenovány
menzy, jejichž provoz příliš zatěžuje univerzitní rozpočet, což není
dostatečně vyváženo přínosem pro studenty.

Menzy

Návrh je v některých bodech dosti radikální. Plánuje úplně zavřít menzy:
Na Větrníku, 17. listopadu, Brandýs a Švehlova. V některých lokalitách
se počítá s průzkumem možností zajištění jiného stravování pro studenty:
na Větrníku snad v budově kolejí, v Troji v suterénu (kde ještě někteří
pamětníci zažili studentský klub "Pumpa", vytěsněný později spisovnou
Městského soudu, vytěsněnou ještě později velkou vodou) a na Švehlově
koleji - tam se uvažuje o vybudování výdejny jídel v rámci rekonstrukce,
která tuto kolej čeká. Cílem je - jak jinak - ušetřit: například nová
suterénní menza by měla vykazovat roční ztrátu "jen" dva miliony, což
představuje velkou úsporu oproti dosavadním téměř čtrnácti.

Úsporná opatření čekají i výdejnu jídel v Jinonicích a plzeňskou menzu
Šafránkův pavilon. Jejich problém je tak odsunut na konec roku, kdy mají
být opatření vyhodnocena a stanoven daląí postup.

Ostatní menzy mají naopak projít proměnou a rekonstrukcí. Jde většinou o
menzy v centru města nebo v blízkosti univerzitních učeben. Menza Jednota
musí čelit konkurenci v podobě menzy VŠE (zatím se jí to daří zřejmě proto,
že na VŠE si člověk musí objednat jídlo den předem, a to je pro mnohé
studenty dosti obtížný úkol).

Velký zájem (zejména pracovníků ústředí Kolejí a menz) o stravování se
očekává v minimenze Arnošta z Pardubic ve Voršilské ulici. Její omezené
skromné prostory však bohužel neumožňují kulturní stolování, aniž by bylo
nutné odmítnout polovinu obědachtivých studentů. Snad se podaří alespoň
dosáhnout zlepšení chutě vydávané stravy (třeba pomůže nová fritéza a
konvektomat).

Vzhledem ke shovívavým podmínkám přijímacího řízení na Právnickou fakultu
nebude zřejmě nouze o strávníky v menze v budově této fakulty. Už brzy by
mělo dojít ke spojení se stávajícím bufetem, což přinese větší počet míst u
stolu v době oběda. Zájem o stravování v této dobře položené menze možná
ještě vzroste, nebudou-li potřeba speciální karty používané k objednávání a
placení jídel.

Nejdůlžitější menzou pro přírodovědce a některé sudenty medicíny a matfyzu je
menza Albertov, která denně vydává více než 1500 jídel. I tato menza bude
modernizována, ačkoli její prostorové uspořádání neumožňuje žádný zvláštní
rozmach.
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Dalšími zachovanými jídelnami pro studenty budou Kajetánka, Sport a
Husitská. V menze Budeč je nevyhovující technologie, která si vyžádá
dvacetimilionovou rekonstrukci. Ta by měla vypuknout v roce 2005, do
konce roku 2004 bude menza normálně fungovat.

V blízké době by se měla změnit také nabídka jídel. V každé menze má zůstat
k dispozici jedno levné jídlo, ale k němu nabídnou menzy možnost vybrat si
oběd z rozšířené nabídky (nebude tedy v prodeji jen celé menu s polévkou a
chlebíčkem, ale vznikne možnost poskládat si z nabízených jídel menu
vlastní). V některých menzách bude nabízena i minutková strava, která
umožní prodloužit dobu výdeje jídel. K objednávání a placení bude potřeba
studentského průkazu, ano, té kartičky, která se vydávala v zapadlé
hostivařské garáži.

Návrh bude projednán ve středu 18. února Grémiem kolejních rad (od 14 hodin
v zasedací místnosti koleje Arnošta z Pardubic ve Voršilské ulici) a ve
čtvrtek 19. února Sociální komisí AS UK.

Koleje

Na koleje se chystá několik změn. První je v systému přidělování: uvažuje
se o změně kritérií ve prospěch studijních výsledků. Zatímco dosud bylo
přidělení koleje z jedné třetiny ovlivněno studijním prospěchem, od
příštího roku by měl hrát roli asi 70 % (některé horké hlavy dokonce
navrhují 100 %). Zatím byl přitom dobrý prospěch považován za jakousi
polehčující okolnost, nově by měl být jedním ze dvou kritérií. To znamená,
že oproti dosavadní praxi, kdy body za studijní výsledky získávala jen asi
třetina nejlepších studentů v rámci ročníku a studijního programu na
fakultě, nově by to měli být všichni.

Tato změna jen potvrzuje v minulosti nastoupený trend opouštění kritéria
vzdálenosti bydliště od školy. Snad tím zmizí motivace pro časté fiktivní
změny bydliště, stěhování k babičce či tetě na Moravu a podobně, které
se nevyhýbá ani některým studentským akademickým funkcionářům. Dlužno
poznamenat, že kritérium časové dostupnosti přestává mít smysl, je-li
hranice dána dvouhodinovou cestou každým směrem.

Druhá významná změna pro koleje byla nedávno ukuta Studentskou komorou Rady
vysokých škol. Spočívá v tom, že dosavadní státní dotace na ubytování
studentů na kolejích budou zrušeny a nahrazeny stipendii vyplácenými přímo
studentům.

Navržený systém odstraňuje nerovnost mezi těmi, kdo bydlí a nebydlí
na koleji. Umožní studentům zvolit si druh bydlení a nebýt finančními
okolnostmi nuceni bydlet na koleji. Pomůže také těm, na něž už místo na
koleji prostě nezbylo.

Smysluplnost momentálně navrhovaných kritérií je však dosti
sporná. Příspěvek by měli dostávat všichni studenti, kteří studují ve svém
prvním programu, doba jejich studia nepřekračuje standardní dobu studia a
bydlí v jiném okrese, než ve kterém je sídlo školy. Takže přehlašování
bydliště pokračuje, tentokrát v ještě větší míře a jednodušeji: už
nepotřebujete babičku na Moravě, stačí v Roztokách nebo Mníšku pod Brdy.

Zástupci autorů tohoto návrhu předběľně přislíbili účast na jednání
Sociální komise 19. 2. přibližně od 17 hodin v Císařském sále Karolina.

Zrušení dotací pochopitelně ovlivní výši kolejného. Kolik vyděláte či
proděláte (záleží na tom, zda bydlíte na koleji nebo ne) si můžete sami
spočítat - dotace na jedno lůžko na koleji činí asi 1000 Kč za měsíc,
předpokládaná výše stipendia je 670 Kč měsíčně.


